
�יֵת אָָבִיִךָָ" �מִִבִ ְךָָ וּ �מִִמִ�וּלַֹדְְַת� "לַךְֶָ לַךְָָ מִֵאַָרְְצְךְָָ וּ
לַעבִוּרְ  אָיתם אָפשרְ  שוּנים שרְק  וּכוּחוּת  כלַים  יש  בִחיים  ניסיוּן  לַכלַ 

אָת הניסיוּן

אבינו  והקיומיים שעבר אברהם  ניסיונות הקשים  בכל העשרה  נתבונן  אם 
ועמד בכולם בעוז ותעצומות, ננסה להבין מהיכן היו לאברהם אבינו את 

הכוחות האלו ומה היה הסוד שלו לעבור את הניסיונות הקשים האלו?

אז אולי אפשר לבאר ולומר יסוד גדול, התורה הקדושה אומרת לנו )דברים 
ֹיבְיֶךָָ" יותר נכון היה לומר כי תבוא למלחמה  �יִ תֵצאֵ למַ�לִחְָמהָ עלַ א כא, י( "כ
�יִ תֵצאֵ למַ�לִחְָמהָ  על אויבךָ או כי תהיה לךָ מלחמה עם אויבךָ, מה הפירוש "כ

ֹיבְיֶךָָ"? עַל א

אלא צריךָ לבאר ולומר יסוד גדול, כל אדם עובר עשרה ניסיונות וכל ניסיון 
חושבים  והם  אחר  לניסיון  אחד  מניסיון  נכנסים  האנשים  אחר,  ניסיון  הוא 
שעם אותם כלים שעברו וניצחו את הניסיון הקודם, הם ינצחו את הניסיון 
�מִִ �ממִ�ולֹדְַת�ְךָָ ו שני. למשל כשהקב"ה אמר לאברהם אבינו "לךְֶָ לךְָָ מאֵרְַצךְָָ ו

ה

�יֵת אבָיִךָָ" הניסיון היה לעזוב את המשפחה, את הבית וללכת למקום אחר,  ב
זה ניסיון שצריךָ בשבילו כלים מסוג מסויים. הניסיון הבא של אברהם אבינו 

היה להתיישב בארץ ישראל ובשבילו צריךָ כלים אחרים.

בכל ניסיון, הכוחות נפש והתעוזה שצריךָ כדי להתמודד איתו הם אחרים. רוב 
העולם כשמתמודדים עם ניסיון הם בונים לעצמם כלים איךָ להתמודד עם 
הניסיון, ומתי שנגמר הניסיון ונכנסים לניסיון אחר, הם באים עם אותם כלים 
שניצחו בניסיון הקודם ומנסים עם אותם כלים לנצח את הניסיון השני. אבל 
והמחשבה,  נפש  ניסיון הכוחות  בכל  כי  נופלים,  ושם הם  נכשלים  שם הם 
הבטחון והראיה של האדם על החיים צריכה להשתנות מהקצה אל הקצה.

בניסיון  בנה  נפש שהוא  הכוחות  את  הקודם  מהניסיון  לקחת  אדם שרוצה 
לכן  ניסיון.  באותו  ייכשל  בוודאי  הוא  הניסיון החדש,  ולהתמודד עם  הקודם 
האדם צריךָ תמיד להסתכל על החיים בצורה מחודשת, כל הזמן להסתכל 
על הניסיונות וההתמודדויות של החיים בצורה מחודשת ולא מה שניצחתי 
אתמול, אני אנצח היום. מה שחשבתי אתמול, זה מה שיעזור לי למחשבות 
של היום. כל יום המחשבות משתנות, כל יום היצרים משתנים וכל יום ההתִ
מודדויות משתנות, המלחמה של אתמול היא לא המלחמה של היום. הנשק 

שאיתו נלחמנו וניצחנו, זה לא הנשק שאיתו היום נילחם וננצח.

�יִ תֵצאֵ למַ�לִחְָמהָ" כל יום זו יציאה חדשה למלחמה. אברהם אבינו בעשרה  "כ

ניסיונות חדשים, עם ראיה חדשה ומחשבה  יום התמודד עם  ניסיונות, כל 
חדשה. מי שכךָ מסתכל על החיים בוודאי ינצח את הניסיונות. אבל מי שכל 
ולהמשיךָ  ללכת  מנסה  כוחות  אותם  ועם  לו  שיש  הכוחות  על  מסתכל  יום 
בחיים בהתמודדויות החדשות, בוודאי יכשל ולא יצליח ולא יעלה בידו כלום. 
זה היה הסוד שאברהם אבינו בכוחו עבר את העשרה ניסיונות וניצח אותם.

כלַ בִן אָדְם לַאָ מִשנה אָיפה שהוּאָ נמִצְאָ, כלַ עוּדְ שבִן אָדְם חי, כלַ זמִן שהנרְ דְוּלַק אָפשרְ לַתקן. כלַ עוּדְ יש לַךָ אָת הנשמִה שלַךָ, אֱָלַהַי 
�יִ טְְהוּרְָה, כלַ עוּדְ שיש לַךָ אָת הנשמִה שלַ הקבִ"ה, וּיהוּדְי שיש לַוּ נשמִה שלַ הקבִ"ה זה חלַק אָלַוּה מִמִעלַ, יש לַךָ נשמִה שלַ  ָ בִ �תַָת� ֶנ ָמִָה ש� נשְ�
הקבִ"ה אָז תדְע גם אָתה יכוּלַ לַתקן וּלַהגיע לַמִקוּמִוּת הגבִוּהים וּהגדְוּלַים בִיוּתרְ וּלַהשיג אָת ההשגוּת הגדְוּלַוּת בִיוּתרְ – זה תלַוּי בִךָ, כלַ זמִן 

שהנרְ דְוּלַק, כלַ זמִן שהנשמִה דְוּלַקת. 

לַאָ מִשנה אָם אָתה בִנפש מִדְוּכדְךָ, אָם אָתה בִפרְנסה מִדְוּכדְךָ, אָם אָתה בִבִרְיאָוּת מִדְוּכדְךָ, אָפילַוּ חרְבִ חדְה מִוּנחת עלַ צְוּוּאָרְוּ שלַ אָדְם אָלַ 
ימִנע עצְמִוּ מִן הרְחמִים )בִרְכוּת י.( לַאָ מִשנה אָיפה וּמִה אָתה נמִצְאָ, בִרְגע אָחדְ אָתה יכוּלַ לַהפוּךָ וּלַשנוּת אָת הכלַ מִאָדְם בִלַי תקוּה לַאָדְם 

עם התקוּה הגדְוּלַה בִיוּתרְ וּעם הישוּעה הגדְוּלַה בִיוּתרְ.

סרקו את הברקוד החדש 
והצטרפו לקבוצה של כבוד 
האדמו"ר רבי יאשיהו יוסף 

פינטו שליט"א



�עֲַפַרְ הָאָָרְֶץ" ִי אֶָת זרְְַעֲךָָ כ �ַמְִת� "וּשְ
בִזמִן הזה כלַ אָדְם מִחוּייבִ לַהשפיע וּלַקרְבִ כלַ יהוּדְי לַעבִוּדְת השם

ומבטיח  אבינו  אברהם  את  מברךָ  הקב"ה  השבוע,  בפרשת  רואים  אנחנו 
לו בנים. פעם אחת הקב"ה אומר לאברהם אבינו שהבנים שלו יהיו כעפר 
�עַפֲרַ הָארֶָץ" ופעם שניה אומר לו הקב"ה שהבנים  �ַמתְ�ִי אתֶ זרְַעֲךָָ כ הארץ "ושְ
�כלַ לסִפְ�רֹ אתָֹם  ו �וכֹבָיִם אםִ ת� �ספְרֹ הַכ ו ָמיַמְהָ  � �טֶ נאָ הַש� שלו יהיו ככוכבים "הַב
�הֹ יהְִיהֶ זרְַעֶךָָ" נבוא ונשאל מדוע פעם הברכה היא כמו חול ופעם  �אֹמרֶ לוֹ כ ויַ

כמו כוכבים, למה החילוק הזה בין חול לכוכבים?

אז אולי אפשר לפרש ולומר, הגמרא מספרת )ברכות מח.( על שני תלמידים 
והם היסודות של תורה  ורבא  גדולים אביי  נהיו אמוראים  של רבה שלימים 
שלומדים  מתי  רבה  אותם  שאל  רבה,  אצל  שלמדו  הימים  באחד  שבע"פ. 
ומתפללים למי אנחנו מתפללים, אמרו לו לקב"ה. שאל אותם ואיפה יושב, 
רבא הצביע כלפי השמיים לתקרה, אביי יצא החוצה ולקח את רבה והצביע 
גדולים בעם  יהיו  ואמר שני התלמידים האלה  לו כלפי השמיים. עמד רבה 
ישראל כמו שאומרים האנשים בוצין בוצין מקטפיה ידיע, עוד כשיש דלעת 
באדמה יודעים אם הדלעת תהיה טובה, עוד כשהאדם קטן אפשר לדעת אם 

יצא ממנו דבר גדול או לא גדול.
וההבדל בין הדרךָ של אביי לדרךָ של רבא הוא שהדרךָ של רבא הייתה לשבת 
בישיבה וללמוד תורה והקב"ה יבנה מסילות בלב של כולם להתחזק בזכות 
התורה שהאדם לומד בבית מדרש. הדרךָ של אביי הייתה לצאת בחוץ ולקרב 

יהודים ולחזק אותם, להשפיע עליהם השפעה גדולה ביותר.

יהיה  אבינו מצד אחד שהזרע שלו  בירךָ את אברהם  וזו הברכה שהקב"ה 
תורה בצנעה. מצד שני שהזרע שלו  ללמוד  חול שזה בצנעה,  כמו  כעפר 

יהיה כמו הכוכבים בשמיים, שזה ללמד תורה ולהשפיע על אנשים בגלוי.

מאיתנו  אחד  כל  ישראל",  "שובה  של  האנשים  שרוב  איפה  שלנו  בעולם 
מחוייב בכל מקום ללכת ולהשפיע השפעה גדולה ביותר על עוד יהודי לקרב, 
ועוד  יהודי  עוד  ולקרב  בעולם  אביי  של  הדרךָ  כמו  להאיר  שחייבים  זמן  זה 
יהודי, וכמו שהגמרא אומרת )ברכות סג.( הלל הזקן אומר בשעת המכניסין 
פזר בשעת המפזרים כנס, מתי שיש זמן שיש הרבה מכונסים תתפזרו ובזמן 

שיש הרבה מפוזרים תכנסו.

בשעה זו צריךָ להתפזר ולקרב ולחזק בכל הכוח, אנחנו מבקשים מכולם בכל 
התורה,  את  ולהפיץ  לגלות  תכלית  עם  יסורים  היו  היסורים שעברנו  הכוח, 
הדרךָ ועבודת השם של "שובה ישראל" ועם זה לחזק עוד אדם ועוד אדם, 

כי זו הדרךָ שבה ישכון אור.

 שאָלַה: 
כבִוּדְ הרְבִ, הייתי אָמִוּרְ לַהתחתן בִחוּדְש הקרְוּבִ וּבִגלַלַ שאָמִאָ שלַ אָרְוּסתי נפטְרְה, אָז היאָ רְק עכשיוּ קמִה מִהאָבִלַ וּבִגלַלַ זה היאָ בִיקשה 
שהיאָ רְוּצְה לַדְחוּת אָת החתוּנה. אָנחנוּ יוּדְעים אָת החוּמִרְה שלַ לַדְחוּת חתוּנה, אָבִלַ מִצְדְ שני בִגלַלַ שהיאָ יתוּמִה  מִאָמִאָ וּאָבִאָ וּהיאָ לַאָ 

 רְוּצְה לַלַכת מִעצְבִוּת לַחתוּנה. מִה לַעשוּת? 

 תשוּבִה: 
כלַ הדְבִרְ הזה שלַ חתוּנה זה דְבִרְ רְגיש וּאָדְם צְרְיךָ לַהבִין אָת הכלַה וּאָדְם צְרְיךָ לַהבִין אָת האָשה, כי אָם מִתחתנים בִשמִחה, זוּ שמִחה לַכלַ 
החיים, אָם מִתחתנים בִעצְבִוּת זוּ עצְבִוּת לַכלַ החיים. אָבִלַ מִצְדְ שני צְרְיךָ לַדְעת שחתוּנה שקוּבִעים זה כוּח גדְוּלַ וּיכוּלַת גדְוּלַה וּבִעלַ מִשמִמ

 עוּת גדְוּלַה. 

אָדְם יסבִירְ לַאָשה וּינסה בִדְרְכי נוּעם לַהסבִירְ לַאָשה שהכוּח שלַ החתוּנה זה כוּח גדְוּלַ )וּכךָ אָוּ כךָ היוּם זה בִצְנעה וּלַאָ בִצְוּרְה גדְוּלַה וּאָפשרְ 
.בִכלַ מִיני דְרְכים לַעשוּת(, אָבִלַ בִחוּכמִה וּבִתבִוּנה וּלַאָ לַחצְוּת קוּוּים וּלַשבִוּרְ אָת הצְדְ השני וּלַעשוּת הכלַ בִדְרְכי נוּעם וּבִדְרְךָ טְוּבִה



ְמִֶךָָ" �ְלַהָ ש� �דְָוּלַֹ וּאֲַָבִרְֶָכךְָָ וּאֲַָגדְַ �ְךָָ לַגְוּיֹ ג "וּאְֶָעֶש
בִפרְסוּם הנס שנעשה לַאָדְם חוּזרְוּת הזכוּיוּת שירְדְוּ לַוּ.

�ממִ�ולֹדְַת�ְךָָ  בפרשת השבוע הקב"ה אומר לאברהם אבינו "לךְֶָ לךְָָ מאֵרְַצךְָָ ו
�ָ" והקב"ה מבטיח לאברהם אבינו פה לא  רֶ ארְַאךֶָ �יֵת אבָיִךָָ אלֶ הָארֶָץ אשֲ� �מבִ ו
ואַבֲרֶָכךְָָ"  �דָולֹ  ג לגְויֹ  �ְךָָ  "ואְעֶֶש לךָ פרנסה. אבל  לא תהיה  ילדים, פה  לךָ  יהיו 

איפה שתלךָ אני אתן לךָ בנים ואתן לךָ פרנסה.

ְמךֶָָ" שהשם שלו יהיה  �ְלהָ ש� ועוד דבר מבטיח הקב"ה לאברהם אבינו "ואַגֲדַ
גדול בכל העולם. צריךָ להקשות קושיה אברהם אבינו קודש קודשים, מה 
אכפת לו אם השם שלו גדול או השם שלו קטן, מה זה נותן לו שיחשבו עליו 
ְמךֶָָ"? �ְלהָ ש� וידברו עליו טוב, אם כךָ מהי ההבטחה שהבטיח לו הקב"ה "ואַגֲדַ

אלא אפשר לפרש ולומר יסוד גדול, רבותינו הקדושים אומרים )תענית כ:( כל 
אדם שנעשה לו נס מנכים לו מזכויותיו, מי שנעשה לו דבר מעל הטבע זה 
הולךָ על חשבון הזכויות שלו. בשמיים יש כמו בנק, כל מעשה טוב שהאדם 

עשה הוא הפקיד שם זכויות ומתי שנעשה לו נס, זה נמשךָ מהזכויות שלו.

אם כךָ אברהם אבינו אמר אם אני אלךָ משם והשם יתן לי פרנסה ובנים זה 
מעל הטבע, אם כךָ ילקחו לי כל הזכויות אז איזו זכות תהיה לי בזה. אומר 
הניסים  בכל העולם,  יהיה מפורסם  ְמךֶָָ" השם שלךָ  ש� �ְלהָ  "ואַגֲדַ לו הקב"ה 
שנעשו לךָ יהיו מפורסמים בכל העולם ומהפרסום של הניסים הללו אנשים 

יתחזקו ויחזרו בתשובה לדרךָ השם.

וכךָ כל הזכויות שירדו מהנס שיהיה לאברהם ילדים ופרנסה, יחזרו לו מהשם 
הגדול שיהיה לאברהם כשאנשים כל היום יספרו וידברו על הניסים שנעשו 
לו  והקב"ה הבטיח  זה היה חשוב לאברהם אבינו  לכן  ויתחזקו.  ויתקרבו  לו 

ְמךֶָָ" כדי להחזיר לו את כל הזכויות שירדו ממנו. �ְלהָ ש� "ואַגֲדַ

�ָרְ  ְמִנֹהָ עָש �רְֶָק אֶָת חֲניִכיָוּ ילְַיִדְֵי בִיֵתוֹּ ש� �הָ אָָחִיוּ וּיַ ְבִ �יִ נשִ� ְמִַע אַָבִרְְָם כ �שִ� "וּיַ
ְלַשֹ� מִֵאָוּתֹ" �ש� וּ

גם בִמִצְבִים שנרְאָים הכי קשים אָסוּרְ לַהתייאָש.

ליאוש איבד  יהודי שנופל  יותר קשה מהיאוש,  יהודי צריךָ לדעת שאין דבר 
את כל עולמו. לא משנה איפה נמצא האדם או מה עובר עליו, בכל המצבים 
שהאדם נמצא אסור לו ליפול ליאוש, מי שנופל ליאוש הורס ומחריב את כל 

חייו.

אם נסתכל בפרשת השבוע מתי שאברהם אבינו שומע שלוט נפל בשבי, 
ְלשֹ� מאֵותֹ" אברהם אבינו לוקח  �ש� ו �רָ  ְמנֹהָ עָש ש� ילְיִדֵי ביֵתוֹ  �רֶָק אתֶ חֲניִכיָו  "ויַ
ביותר  לוט. המלחמה הזו הייתה קשה  והולךָ להציל את  את האנשים שלו 
איתו  לקח  אומרים שאברהם  רבותינו  חזקים,  מלכים  ארבעה  נגד  להילחם 
רק את אליעזר  איתו  ויש דעה שלקח  ושמונה עשרה אנשים  שלוש מאות 
שהוא בגימטריא שלוש מאות ושמונה עשרה. צריךָ להקשות למה לא לקח 
יותר או לקח פחות, למה לקח דוקא שלוש מאות ושמונה עשרה אנשים כדי 

להציל את לוט?

יוצא שלוש  בגימטריא  יאו"ש  ניקח את המילה  אם  ולומר,  לבאר  אז אפשר 
ללמד  כדי  היאוש  יותר מעל  לקח אחד  אבינו  ושבע עשרה, אברהם  מאות 
אותנו שגם אם יש מלחמה ומצב קשה כנגד ארבעה מלכים, אין יאוש אצל 
עם  אנשים  עשרה  ושמונה  מאות  שלוש  לוקח  אבינו  אברהם  ישראל.  עם 

יודע אברהם אבינו  בטחון בהשם עם אמונה חזקה, עם אחד מעל היאוש 
שהוא יכול לנצח.

צריךָ לדעת יסוד גדול, אדם שיש לו בטחון בהשם אין מציאות אצלו ליפול 
ליאוש, אדם שיש לו בטחון בהשם צריךָ להיות מעל היאוש. ברגע שמתחיל 
אצל האדם היאוש, הוא מאבד את כל עולמו. כךָ אברהם אבינו מלמד אותנו 

שגם במלחמות ובמצבים קשים, אין אצל יהודי מצב של יאוש.

�יִ אָָז  �נְעֲַניִ וּהְַפ�ְרְִז �בִיֵן רְעֵֹי מִִקְנהֵ לַוּטְֹ וּהְַכ �יֵן רְעֵֹי מִִקְנהֵ אַָבִרְְָם וּ "וּיַהְִי רְִיבִ בִ
�אָָָרְֶץ" ֵבִ בִ ישֹ�

גם וּיכוּחים צְוּדְקים וּלַשם שמִיים גוּרְמִים לַחילַוּלַ השם.

�יֵן רעֵֹי מקְִנהֵ אבַרְָם  התורה הקדושה אומרת לנו בפרשת השבוע "ויַהְִי רִיב ב
�אָרֶָץ" והתורה ממשיכה ואומרת  בֵ ב �יִ אזָ ישֹ� �נְעֲַניִ והְַפ�רְִז �ביֵן רעֵֹי מקְִנהֵ לוטֹ והְַכ ו
�יִ  כ רעֶֹיךָָ  �ביֵן  ו רעַֹי  �ביֵן  ו �ביֵניֶךָָ  ו �יֵניִ  ב מרְִיבהָ  תְהיִ  נאָ  אלַ  לוטֹ  אלֶ  אבַרְָם  �אֹמרֶ  "ויַ
�". צריךָ להבין הרי כל מילה בתורה מדוקדקת, התורה  ִים אחַיִם אנֲחְָנו אנֲשָ�
מספרת על הריב בין רועי אברהם לבין רועי מקנה לוט, אם כךָ למה התורה 

�אָרֶָץ"? בֵ ב �יִ אזָ ישֹ� �נְעֲַניִ והְַפ�רְִז הייתה צריכה להדגיש ולומר לנו "והְַכ
יסוד גדול, לפעמים מתווכחים ורבים גם לשם שמיים, יש  אלא לומדים פה 

בקהילה לפעמים ויכוחים בתוךָ האנשים והויכוחים הם לשם שמיים וכולם 
�אָרֶָץ" יש אנשים  בֵ ב �יִ אזָ ישֹ� �נְעֲַניִ והְַפ�רְִז צודקים והויכוחים הם נכונים, אבל "והְַכ
בצד שרואים את הריב הזה והויכוחים האלה, אפילו שהם צודקים בויכוחים 
והם לשם שמיים, אבל זה גורם שהכנעני והפריזי אנשים שלא מבינים ולא 
יודעים, רואים את המחלוקת הזו שגורמת לחילול השם שאומרים שאנשים 

יראי שמיים רבים וזה לא טוב.

לכן מתי שהאדם רב, גם אם הריב הוא מוצדק ונכון עליו לדעת שהוא גורם 
חילול השם, ולכן מותר להתרחק אחד מהשני כדי להפסיק לריב ולמנוע 

חילול השם. המריבות והויכוחים שיש בין אנשים שגורמים לזרים לראות את 
זה, זה משפיע על הזרים השפעה חמורה כי הם לא מבינים, וזה גורם לומר 
שמיים  יראי  בין  ויכוחים  יש  בישיבה,  ויכוחים  ויש  כנסת  בבית  ויכוחים  שיש 
בכאלה מצבים יש להתנתק, ושכל אחד ילךָ לדרכו כי ההמשךָ של הויכוחים 

האלה גם שהם לשם שמיים הם גורמים לחילול השם עם זרים.

וזו עצה טובה, איפה שיש ויכוחים גם שהם לשם שמיים, אם יש זרים שרואים 
את זה הפתרון להתרחק. אם האדם התרחק מזה, הוא גרם לפחות חילול 

השם וזה לטובת כולם.

סגוּלַה לַאָדְם שמִידְת הדְין מִתוּחה עלַיוּ

אָנשים שמִרְגישים שיש עלַיהם מִידְת הדְין וּהדְבִרְים קשים אָצְלַם, וּהם מִרְגישים מִמִש הסתרְ בִפנים גדְוּלַ מִהקבִ"ה, אָז ידְעוּ צְדְיקים סגוּלַה 
גדְוּלַה, אָדְם שמִרְגיש הסתרְ פנים וּמִידְת הדְין, ילַךָ וּיעשה התרְת נדְרְים וּהתרְת קלַלַוּת, כמִוּ שעוּשים בִערְבִ רְאָש השנה וּבִערְבִ כיפוּרְ 

התרְת נדְרְים וּהתרְת קלַלַוּת, אָדְם ילַךָ לַשלַוּשה תלַמִידְי חכמִים וּיעשה התרְת נדְרְים וּהתרְת קלַלַוּת וּבִכוּח הזה לַהוּרְידְ אָת  כלַ הדְינים וּכלַ 
 הקלַלַוּת. 

וּככה אָבִוּתינוּ הקדְוּשים וּרְבִוּתינוּ הקדְוּשים היוּ נוּהגים לַעשוּת, כלַ פעם שהיוּ רְוּאָים עת צְרְה אָצְלַ מִישהוּ, היוּ אָוּמִרְים לַוּ לַעשוּת מִהרְ 
התרְת נדְרְים וּהתרְת קלַלַוּת. יהי רְצְוּן שהקבִ"ה יוּשיע אָת כוּלַנוּ שנזכה לַגאָוּלַה שלַמִה בִקרְוּבִ



פתח קטְן שלַ מִחשבִה לַאָ טְוּבִה וּיצְרְ הרְע כבִרְ ישתלַטְ עלַ האָדְם
   

ְמרְַת�ִי" )ויקרא יח, ל( עשו  ְמרְַת�ֶם אתֶ משִ� �ש� הגמרא אומרת )יבמות כא.( "ו
משמרת למשמרתי לעשות גדר על גדר על גדר, לשמור את המשמרת 

שלא יהיה פתח למחשבות הרעות להיכנס לאדם. זה מה שהנחש ניצח את 
חוה, שחוה נתנה לו פתח. הקב"ה לא אמר לחוה לא לנגוע בעץ הדעת. 
הנחש דחף אותה, היא נגעה, הנחש אמר לה ראית? נגעת ולא קרה לךָ 

כלום. אסור לתת פתח, פתח, פתח קטן, "לפַ�תֶַח חַט�ָאת רבֹץֵ" )בראשית ד, 
ז(, לפתח הקטן שנראה קטן "חַט�ָאת רבֹץֵ", השטן רובץ ומשם הוא נכנס 
וברגע שהשטן נכנס לחיים של האדם מי ישורונו ומי יכול לעצור אותו, מי 

 יכול להשתלט עליו? מי יכול לגרום ליצר הרע להפסיק. 

�הֶ", לעצור את המחשבות  �חֵַ לאֹ תִכבְ �קַד עלַ הַמ�זִבְ ו לכן כולנו, "אשֵ� ת�ָמיִד ת�
הרעות, לעצור את הדחף של הרע, כי מספיק מחשבה אחת רעה שנכנסת 
לראש של האדם, היא כבר משתלטת על האדם. כמו שסיפרנו את הסיפור 

על הבן איש חי, שהיה אדם קמצן גדול והוא רצה לקנות בית, להתחתן, 
והוא היה קמצן, לא רצה לקנות בית. הרב אמר לו תקנה בית ואז יהיה לךָ 

קל להתחתן עם אשה. הוא הלךָ לבית של עשיר, הוא אמר לו בבקשה 
תיקח כסף, רק תתן לי מסמר לדפוק בקיר של הבית שלךָ. העשיר הסכים. 

אחרי שהוא שם את המסמר ועשה שטר, הלךָ, התחיל לבוא לעשיר כל 
כמה דקות, לתלות על המסמר בגדים, סלים, דברים, עד שהעשיר כבר לא 

יכל לסבול את המסמר שהאדם עושה בו מה שהוא רוצה ועמד ועזב את 
 הבית ואותו קמצן לקח את הבית ועשה בו מה שהוא רוצה. 

היצר הרע צריךָ מחשבה אחת לא טובה בלב של האדם, מסמר בלב של 
האדם. ברגע שיש ליצר הרע מסמר בלב של האדם, הוא כבר משתלט על 

האדם ומפיל אותו ולוקח אותו למקומות הרעים ולמקומות הקשים ביותר. 
לכן לא לתת ליצר הרע שום מסמר, לא לתת ליצר הרע כלום להיכנס בלב 

של האדם, לא לתת ליצר הרע שום מחשבה. כל מחשבה שבאה לאדם, 
 אדם יהרוג אותה עוד שהיא מחשבה, יפרום אותה, יפרוךָ אותה, יפיל אותה. 

ברגע שמחשבה אחת רעה נכנסת, גם אם הוא לא יפרום אותה, וגם אם 
הוא לא יפרוט אותה ויעשה אותה למעשים, המחשבה הזאת פותחת 

פתח ואחרי המחשבה הזאת באים צרורות צרורות צרורות של עבירות ושל 
מעשים לא טובים. לסגור, לאטום, לחתום ולהיות סגור ואטום וחתום, לא 

לתת לשום מחשבה רעה להיכנס. כי המוח זה דבר קדוש, זה דבר מרומם, 
זה דבר ששייךָ להקב"ה, המוח זה השרים של הקב"ה בגוף של האדם. ואם 

המוח חוטא, אם המוח נכנסות בו מחשבות רעות, אז אדם נאבד ומאבד 
 את כל מה שיש לו. 

והעבודה של היצר בדור הזה כל היום לזרוע הרהורים בלב של האדם. כל 
היום להכניס הרהורים. הרהורים על אמונה, הרהורים על עבודת השם, 

הרהורים על כשרות, הרהורים על לימוד תורה, הרהורים על כל דבר, על כל 
דבר להכניס הרהור. וברגע שנכנס הרהור, אחרי ההרהור, נכנסים צרורות 
צרורות של רפיון ושל ירידה ושל דברים לא טובים. לחסום את ההרהור, לא 

לתת לשום הרהור להיכנס. אדם שנותן להרהורים להיכנס לליבו, לנפשו, 
האדם הזה התחיל את ההרס ואת הנפילה ואת ההתדרדרות, את החורבן 

 של האדם. 

נילחם צדיקים בכל הכוח לאטום, לחתום, לא לתת לשום הרהור להיכנס 
בתוכנו. רק הרהורים של תשובה, רק הרהורים של מעשים טובים, רק 

הרהורים של דברים טובים. כל הרהור של תשובה מביא אחריו תשובה. כל 
הרהור של תשובה מביא אחריו התחזקות של עבודת השם. וכל הרהור של 

 עבירה מביא אחריו עבירות, מביא אחריו מעשים לא טובים.  

נקפיד ונשמור על עצמנו רק הרהורים של תשובה בכל יום ויום בת קול 
יוצאת מהר חורב ומכרזת ואומרת אוי להם לבריות מעלבונה של תורה 

)אבות ו, ב(. מה זה הבת קול הזו? זה הרהורים שנכנסים בלב של האדם. 
נפתח את הלב להרהורים של הבת קול שיוצאת מהר חורב ומכרזת ואומרת 

אוי להם לבריות מעלבונה של תורה. ואחרי שנפתח את הלב להרהורים 
האלה של התשובה, אז יכנסו במסלול ההרהורים של התשובה, הרבה 

מצוות, הרבה מעשים טובים, הרבה קירבה להשם, הרבה דרכים טובים. 
אדם שפותח את הלב להרהורים של תשובה, נכנסים אחר כךָ נחלים של 

תשובה, נכנסים אחר כךָ נחלים של תורה, נכנסים אחר כךָ דברים עצומים 
ודברים גדולים

מִחשבִה שניה זה כבִרְ מִיצְרְ הרְע.

מסופר על הבעל "מאור עיניים" מעשה שיש בו מוסר גדול. בעל המאור 
עיניים היה עני מרוד, לא היה לו כסף, לא היה לו כלום, לא היה לו איךָ 

 להתפרנס, לא היה לו איךָ לאכול, היה חי בעניות גדולה ביותר.
יום אחד בא לפניו בן אדם וביקש ברכה ונתן לבעל המאור עיניים סכום גדול 

ביותר. מאות רובל, סכום גדול ביותר נתן לבעל המאור עניים צדקה. בעל 
המאור עיניים פתח את המגירה בחדר שלו ושם את הכסף שם. והגבאי 

היה שמח, היו הרבה חובות על האוכל, על הבית, על הכל. היה צריךָ 
לשלם, הגבאי היה שמח, הסכום הזה ישלם את רוב החובות, היה לגבאי 

 שמחה גדולה.
 אחרי שהיו אנשים אצל הבעל המאור עיניים ויצאו כולם ונגמר הכל והיה 

לילה, הגבאי בא לרב ושואל אותו, רבי איפה הכסף לשלם את החובות. הרב 
פתח את המגירה ששם היה הכסף לפני כן, היו שמה כמה מטבעות. שאל 

אותו הגבאי, איפה כל הסכום שנתנו האנשים, כמה מטבעות אי אפשר 
לשלם בזה כלום, זה לא הכסף שהיה פה, היו פה כמה מאות רובל, איפה 

 הכסף. 
אמר לו בעל המאור עיניים, אני אספר לךָ. בא לפני בן אדם שהיה לו 

שלושה דברים חשובים, אחד לשלם כסף למלמד של הבן שלו, לבית הספר 
שהילדים ילמדו, והיה לו גם לחתן את הבת שלו, והיה לו גם חוב לשלם על 

 העסק שלו, אם לא היה משלם היו זורקים אותו, נתתי לו את הכסף הזה. 
שאל אותו הגבאי, סכום כל כךָ גדול הרב נתן בבת אחת, איךָ? המשפחה 

רעבים, אין איךָ לשלם למשפחה. אמר לו הרב, אני אספר לךָ, מתי שרציתי 
לתת לו את הצדקה היצר הרע בא אליי, היצר הרע אמר לי, רבי תראה, 
הסכום הזה אתה יכול לחלק אותו למאה משפחות, למה תעשה מצוה 

אחת, תעשה מאה מצוות. ואז אמרתי, מחשבה ראשונה של מצוה היא 
קדושה, מחשבה שניה כבר זה יצר הרע, אפילו שזה נראה כמצוה ונראה 

לתת למאה משפחות, אבל זה כבר יצר הרע. אם זו הייתה מחשבה טובה, 
היא הייתה באה ראשונה, זה שבאה שנייה סימן שזה יצר הרע. זה שזה בא 
מחשבה שנייה, זו עצת היצר לא לעשות את המצוה, לכן מיד עמדתי ונתתי 

.את הכל


